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העלון מופץ ב-50,000 עותקים
לפרסומים והקדשות בעלון ובאתר: 026461302 
ההכנסות קודש למכון מאיר 
תוכן המודעות באחריות המפרסם בלבד 

בהוצאת

ע"ש אליעזר מאיר ליפשיץ הי"ד

בס"ד • כ"ט אלול ה'תשפ"ג ראש השנה • גליון 1426 • נא לשמור על קדושת הגליון

יהדות באהבה

ראש השנה הוא "יום הזיכרון". ביום המיוחד הזה אנו זוכרים ונזכרים. זוכרים 
למטה ונזכרים למעלה. אנו זוכרים שד' מלך ומלכותו בכל משלה. אנו זוכרים 
ביום הזה את ריבונו של עולם קורא הדורות מראש שבחר בנו, והוציא אותנו 
ממצרים, ונתן לנו את תורתו והוא מסדר את מציאותנו בדור הזה, בארץ 

הזאת, ובירושלים. 
"אנו זוכרים שעיקר מהות עצמות רוחנו המיוחדת של ישראל היא בזכירה 
המתמדת של תוכן החיים ויסודם הפנימי האחד הנצחי והקיים החובק כל 
זרועות עולם וממלאם" )הרצי"ה קוק, לנתיבות ישראל(. לא רק אנו זוכרים 
גם למעלה זוכרים, ריבונו של עולם זוכר אותנו ככתוב: "ונזכרתם לפני ד' 

אלקיכם ונושעתם מאויביכם..." "כי לא ייטוש ד' עמו ונחלתו לא יעזוב". 

נכון לעכשיו, כאשר אנו שומעים את קולות השופר המופלאים עלינו לזכור 
את המחשבה והמגמה הגנוזה בתוך קולות השופר: התקיעה, התרועה והתקיעה 
המרמזים לנו על ההנהגה שקב"ה נוהג עמנו. כידוע התקיעה היא קול פשוט 
המרמז שהרצון הטוב של הקב"ה הוא פשוט ונמצא בכל, ככתוב: טוב ד' 
לכל ורחמיו על כל מעשיו. התרועה – קולות שבורים, לא פשוטים, של בכי, 
אנחה ויללה, המרמזים על העולם הזה שהוא עולם מורכב, ויש בו קשיים 
וסיבוכים ועלינו מוטל לתקן אותו באמת ובאמונה ובסבלנות מרובה, כפי 
שנאמר: לתקן עולם במלכות שדי. ואחרי התרועה באה התקיעה, שוב, קול 
פשוט שמתוך שנתקן את עצמנו ואת עולמנו נזכה לראות בטוב ד'. ובסוף כל 
התקיעות - התקיעה הגדולה המרמזת על גאולת ישראל וגאולת העולם כפי 
שנאמר: ביום ההוא יתקע בשופר גדול ויתגלה לעין כל כי ד' אלקי ישראל 

מלך, ומלכותו בכל משלה.
בברכת שנה טובה ומתוקה וכתיבה וחתימה טובה

ראש השנה - יום הזיכרון הטוב. 
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בנייני האומה, ירושלים

פרטים נוספים בגב העלון <<

הכנס ה-24 התשפ"ד

השנה תהיה שנת פריחה ודדבקות
לקוראי העלון ולכל בית ישראל

שנה טובה ומתוקה
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נאמר באבות )ג, טז( בסוף רצף המשניות של רבי 
עקיבא: "והדין – דין אמת". ואכן, כך אנו חותמים 
בברכת קדושת היום של תפילות ראש השנה: "כי 
אתה אלוקים אמת, ודברך אמת וקיים לעד" וכו'. 
גם בקידוש הנוסח דומה מאוד. ואני תוהה לעצמי 
- אולי לכבוד יום הדין, עם התקדש ליל ראש 

השנה, היינו צריכים לעמוד כולנו ולהוסיף 
בקידוש, בשמחה רבה: "ברוך... דיין 

האמת"?
רבי עקיבא עצמו, משנה אחת 
כן, מלמדנו: "הכל צפוי  לפני 
והרשות נתונה, ובטוב העולם 
נידון, והכל לפי רוב המעשה". 

הרמב"ם פירש שמדובר על אופן 
עשיית הדין: הדין נעשה ברחמים 

ובאריכות אפיים, כי "טוב ה' לכל ורחמיו 
על כל מעשיו". לעומתו, המהר"ל )"דרך חיים"( 
מאריך לבאר שמדובר על תכלית הדין וסיבתו: 
"שאף הרע שמביא הקב"ה בעולם, אינו בא אלא 
מפני הטוב שבו יתברך". הקב"ה, הטוב לכל, חפץ 
בטובו של העולם, ולכן לא מניחו ללכת בדרך 
רעה, אלא דן ומסלק ממנו את הרוע עד שיישאר 

העולם טוב גמור.

ובכן, אולי ראוי היה לנו לעמוד בכניסת החג 
ולהוסיף ברכה גדולה ברוב עם, לכבוד יום הדין: 

"ברוך... הטוב והמטיב"?
ואולי אכן כן: באמת אנחנו מברכים ברכת שמחה 
והודיה, על שהדין דין אמת, ועל שהדין הוא טוב 
ממש, אבל לא רק באופן כללי ושיתופי, שמתבטא 
בברכת "הטוב )לי( והמטיב )לרבים אחרים(". 
עצמו  על  מקבל  מאיתנו  אחד  כל 
מלכותו של מלך עולמים המושיע 
נא, וכולנו – כל אחד ואחד מאיתנו 
באופן אישי ומיוחד - מודים על 
הטוב,  על  לו  ומודים  האמת, 
ומתמלאים שמחה בחלקנו, "חלק 
ה' – עמו", ומברכים על כל הנ"ל 
ברכה פנימית ואישית מאוד: "ברוך אתה 
ה', אלוקינו, מלך העולם! שהחיינו וקיימנו 
)בטובו ובדינו(, והגיענו לזמן הזה" – והנה פלא: 
אני היחיד זוכה להיות חלק מהותי בקדושת הזמן 

הזה! כי כך רצה מלכו של עולם.
לא נותר לי אלא להתאזר בגבורת הענווה, ולקבל 
את משימות החיים אותם גוזר לי אבינו מלכנו. 
אך כיצד אדע לגשת אל רצון ה'? איך אזהה את 
הטוב המופיע אליי מלמעלה? איך אפתח את 

שערי ליבי, ויבוא מלך הכבוד?
מצאנו מפתח מופלא במזמור שיר של ראש 
השנה, שהיו הלויים אומרים בבית המקדש )שאנו 
קְעוּ בַחדֶֹשׁ שׁוֹפָר,  אומרים בכל יום חמישי(: "תִּ
צֶךָּ, אֶעֶנְךָ  רָה קָרָאתָ וָאֲחַלְּ צָּ נוּ... בַּ סֶה לְיוֹם חַגֵּ כֵּ בַּ
סֵתֶר רַעַם, אֶבְחָנְךָ עַל מֵי מְרִיבָה, סֶלָה". רש"י  בְּ
מבאר, שהקב"ה מספר לנו כמה הוא קרוב אלינו 
ואוהב אותנו, למרות שהוא יודע את כל הבעיות 
שלנו, המעשים הרעים שעשינו ושנעשה, ח"ו, 
ואת הפקפוק שלנו בעצמנו ובאהבתו המוחלטת 
י וְאָעִידָה  מַע עַמִּ אלינו. ואז הוא מפציר בנו: "שְׁ
מַע לִי )ולא לקולות הפקפוק  שְׁ ךְ, יִשְרָׂאֵל אִם תִּ בָּ
והספקנות המחלישים של היצר הרע( - אָנכִֹי 
עַלְךָ מֵאֶרֶץ מִצְרָיִם )באהבה ואמון  ה' אֱלֹוקֶיךָ הַמַּ
ללא תנאי, למרות מצבך אז. אם כן אנא, האמינו 
באהבתי, האמינו בעצמכם שאתם ראויים לגאולה 
יךָ  ולחיים טובים עד אינסוף, ופשוט - ( הַרְחֶב פִּ

– וַאֲמַלְאֵהוּ."
ימלא ה' רצונו-משאלותינו לטובה, ויכתבנו לחיים 

טובים.

amirduman@gmail.com :שאלות ותגובות
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בלהט הרצון לשנה טובה חשוב להכיר את דברי הגאון רבי אליהו מוילנא 
)הגר"א( בהקדמתו לתפילת ראש השנה: "בראש השנה לא נפנה איש 
אחרי נגעי לבבו בני, חיי ומזוני )ילדים, בריאות ופרנסה(... רק נשליך 
את כל הדברים הנוגעים לנו אחרי גוונו ומה שיעבור עלינו - יהיה 
מה שיהיה!... כל בקשותינו יהיו רק שמלכותו של ה' תמשול בעולם".

אין הכוונה לאדישות ביחס למה שיתרחש בשנה הקרובה, אלא הפנמה 
שלכל הדברים שאנו מאחלים יש ערך רק אם אנו רואים את עצמנו 
כחלק מ"מלכות ה'", כלומר אם אנו מנסים להקדיש את חיינו לטוב, 
לאמת וליושר; ואז – במצב כזה – האיחולים לשנה טובה ומתוקה אכן 
ילכו ויתגשמו בטווח הארוך; אולם בראש השנה אנו פחות לחוצים 
לראות זאת כאן ועכשיו. "כל מה שעושה הקדוש ברוך הוא הכל לטובה", 

לא שהכל טוב באופן מיידי, אלא שהכל יביא לטובה בסופו של דבר.
השנה כדאי להכין עצמנו נפשית לראש השנה מן הסוג של הגאון מוילנא. 
השנים האחרונות אותנו שיציבות אזרחית, כלכלה ודברים נוספים 
בחיינו הם שבריריים יותר משחשבנו. כדאי ליזהר מלהבטיח הבטחות 
לקראת שנת תשפ"ד מעבר לכך שהולכת להיות שנה מאתגרת; גם לא 
כדאי לחפש אשמים לשנה הקרובה; פשוט שכל אחד יתמקד במשימה 

שהוא מאמין שאלוקים מבקש ממנו.
אולי דבר אחד נוסף כן ניתן להבטיח: השנה הקרובה הולכת להיות 
שנה מופלאה, ללא קשר למה שיתרחש בה. זו תהיה שנה מופלאה כי 

אבינו-מלכנו יצמיח אותנו מתוכה. יהיה מה שיהיה!

יצא לאור ספרו החדש של הרב לונדין "פרשה של הנפש". ניתן להזמין 
מהוצאת מגיד-קורן. בספר החדש נסקר העיקרון הנפשי שחורז כל פרשה; פרשה 

אחר פרשה שבונות יחד את האישיות של אדם מאמין בן דורנו.

יהיה מה שיהיה

אורות הפרשה
 הרב חגי לונדין ר"מ במכון מאיר
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הרב אשר בוחבוט
ר"מ במכון מאיר

שם משמואל לראש השנה
 הרב יורם אליהו ר"מ במכון מאיר

נאמר במסכת ראש השנה )טז, א( שהקב"ה אומר 
"אמרו לפני מלכויות כדי שתמליכוני עליכם, 
זיכרונות כדי שיעלה זיכרונכם לפני, ובמה? 
בשופר". מבאר השם משמואל )שנת תרע"ו, עמ' 
לז(:  הריטב"א על מאמר זה מפרש שדברי הגמ' 
ובמה בשופר, לא עולים, רק על שיעלה זיכרונכם 
לפני, אלא זה הולך גם על המלכויות, שכאילו 
נאמר כאן, כדי שתמליכוני עליכם, במה – בשופר, 
כמו שמצינו בשאול המלך כאשר המליכו אותו, 
"ויריעו כל העם ויאמרו יחי המלך" - שואל השם 
משמואל, מה הדמיון משאול, שם  זה היה כדי 
לפרסם את ההמלכה או לשמחה, ואילו כאן בראש 
השנה נאמר, שכמה שיכוף אדם את עצמו כך 

תתקבל  תפילתו, ולשמחה מה זו עושה?.
מבאר השם משמואל, שמעלת השופר גדולה 
ממעלת התפילה, כי שופר הוא מצוה מהתורה 
ותפילה היא מדרבנן, ונראה שמצוות השופר 
גדולה גם ממעלת הקורבנות, כמו שדרשו חז"ל 
)ר"ה, כו(, על הפסוק בתהילים "ותיטב לה' משור 

פר" – משופר. )עי"ש איך הוא לומד זאת מהפסוק(. 
ולכן נראה לו לפרש, שכל ההשפעות היוצאות 
מלמעלה )מהקב"ה( הן רוחניות לגמרי, אלא 
שכשהן עוברות דרך העולמות והמלאכים, הן 
מתלבשות בענייני העולמות הללו, עד הגעתן 
לעולם הגשמי, ואז מתלבשות בלבוש גשמי ממש, 
הבנוי מארבעה היסודות הגשמיים. אבל בכל זה, 
בכל דבר במציאות, העיקר הוא הרוחניות שבו 
וזה מה שמחיה אותו, כדברי האריז"ל, על הפסוק 
בדברים "כי על כל מוצא פי ה' יחיה האדם", 
הכוונה, מוצא פי ה' אשר מתלבש בלחם, הוא 
הנותן חיים לאדם, ומזה האדם חי ומתקיים, ולא 

מגשמיות הלחם. 
 מביא השם משמואל את דברי אביו שאמר, 
"שההשפעה הרוחנית מלמעלה היא החיבור בין 
הנותן, שהוא ה' יתברך, למקבלי ההשפעה, וישראל 
המבקשים השפעה, אין עיניהם נשואות לגשמיות 
ההשפעה לבד אלא לחיבור שבה". המטרה בישראל 
לקבל השפעה רוחנית מאת ה', והיא בעיקר לזכות 

לעצם החיבור עם ה' יתברך, לפי זה היה אמור 
להיות שכל שפע שה' משפיע עלינו יצור דבקות 
ואהבה לה', ומדוע אנו רואים מציאות הפוכה של 
'וישמן ישורון ויבעט', וגדול הניסיון של עושר 
מאשר של עוני כפי חז"ל? התשובה לכך, אומר 
השם משמואל, כמו שהסברנו, שכל השפעה עד 
שהיא יורדת למטה היא מתלבשת בלבוש גשמי 
וזה יכול להביא לאדם קלקול של גאווה וכו', 
ולכן הכל תלוי בכוונת האדם, אם הוא נמשך 
אחר פנימיות ההשפעה אז באמת זה מביא לו 
דבקות ויראת שמים, אך אם הוא נמשך לחיצוניות 

ההשפעה, אז הוא בא לידי ניסיון.
התפילה, אומר השם משמואל, מושכת שפע 
מלמעלה. הדיבור של התפילה יוצא מפנימיות 
הלב ומתלבש בחמש מוצאות הפה. פנימיות הלב 
היא רוחנית, אך רוחניות זו מתלבשת בחמש 
מוצאות הפה שהוא גשמי ממש, ויש כאן דבר 
רוחני בלבוש גשמי, וזו ההשפעה שיורדת למטה 
המשך המאמר בעמוד 4 < 

שופר ההמלכה

מתורת החסידות

בראש השנה נולד האדם הראשון. ודרך בריאתו 
הייתה על ידי הפעולה של תקיעה בשופר, 

שהיא פעולת הנפיחה, שנאמר "וַיִּפַּח 
אנו  ולכן  חַיִּים"1.  נִשְׁמַת  בְּאַפָּיו 
אומרים בתפילה "זה היום תחילת 
מעשיך זיכרון ליום ראשון". ובכל 

שנה הקב"ה נופח בנו נשמת חיים, כדי 
לעורר אותנו לשוב לארצנו ולגאלנו2, 

כפי שאנו מתפללים: "תקע בשופר גדול 
לחרותנו ושא נס לקבץ גלויותינו".  והשאלה: כמה 

יש בכוחנו לשמוע את תקיעת השופר של הקב"ה? 
נראה שחוש השמיעה הוא החוש המיוחד של 
עמנו, וזהו אחד החושים שנשאר לנו ברוחניותו. 
כפי שכתוב: "אמר הקב"ה שני כוסות מזגתם בסיני 
'נעשה ונשמע', שברתם 'נעשה' עשיתם לפני עגל, 
הִזָּהרו ב'נשמע'"3. ידוע שכוח השמיעה הוא יסוד 
חיותו של האדם שנאמר "שמעו ותחי נפשכם"4; 
שבחוש זה יכול האדם להפנים ולקבל את מה 
שסביבו, כפי שנלמד בדיני היזק, באדם שהזיק 
את חברו בכך שגרם לו להיות חירש. מצב זה 
הוא ההיזק החמור ביותר שנותן לו דמי כולו5. 
ולכן אז התשלום הוא הגדול ביותר מפגיעה 
בכל איבר אחר בגופו. וכן החירש דווקא נמנה 
עם פסולי עדות 'חרש שוטה וקטן', שפטורין 
ממצוות ולא סומא וחוש זה יסודי בקבלת עול 
מלכות שמיים, על ידי אמירת 'שמע ישראל'. 
ומכאן כל סוגייה תלמודית מתחילה ב'תא שמע' 
- בוא ושמע. ובכל שמיעה האדם הולך ומתעלה 
יָשָן - תשמע בחדש, ואם יפנה  - "אם שמוע בְּ
לבבך - שוב לא תשמע"6. חז"ל רומזים זאת גם 
בצד האחר בקריאת מכשף בשם 'חרשיא'. וכן 
אונקלוס מתרגם כן את חרטומי מצרים שאינם 
יכולים לשמוע את הקול הפנימי שהוא קול ה'. 

ומכאן בתחילת השנה המצווה הראשונה היא 
להפעיל את חוש השמיעה הייחודי לנו 

בברכת "לשמוע קול שופר". 
האדם צריך להתרכז מאד בחוש זה 
ביום הדין, שכך הוא הולך ומתעלה 
ש"כל תכונת ההקשבה אינה כי אם 
הכשרה לבניין הנצחי שלו"7. ובגלל 
שאין בכוחנו לשמוע את הקול האלוקי, 
אנו צריכים שמישהו יתקע בשופר שנוכל 
לקיים את מצוות לשמוע קול שופר. והשנה ביום 
הראשון שיוצא בשבת אנחנו נדרשים לשמוע את 
תקיעת השופר של הקב"ה בלי מתווך; ששבת זהו 
יום המיוחד לישראל ש"לא נתתו לגויי הארצות 
ולא הנחלתו מלכנו לעובדי אלילים כי לעמך 
ישראל נתתו באהבה". ביום זה המיוחד לנו אנו 
צריכים להפעיל את חוש השמיעה הרוחני המיוחד 
לנו. ונזכור שהקב"ה מקבץ נידחינו וגואל אותנו אל 
הר קדשנו ותפארתנו עד לבניין בית מקדשנו. ביום 
הדין שבו כל העולם נידון השטן משוטט בארץ. 
טָן יִגְעַר יְקוָֹק בְּךָ  כפי שנאמר: "וַיּאֹמֶר ה' אֶל־הַשָּׂ
ם הֲלוֹא זֶה אוּד  טָן וְיִגְעַר ה' בְּךָ הַבּחֵֹר בִּירֽוּשָׁלִָ הַשָּׂ
שׁ"8. וכדי שהשטן לא יקטרג ביום הדין,  מֻצָּל מֵאֵֽ
חשוב שהאדם ישמע את תקיעת השופר הגדול של 
רוח הגאולה ואז בחירתו תהייה בירושלים. ולכן 
הקב"ה גוער בשטן. כלומר למרות העברות שיש 
לאדם, שנראה שאינו זכאי בדין, הוא רוצה בבניין 
ירושלים, ושמלכותו של ה' א-לוהי ישראל תהיה 
"בכל משלה". וכך אותו אדם מיטהר כאש שאינה 
מקבלת טומאה, ככתוב "הלא זה אוד מוצל מאש", 

והוא יוצא זכאי בדין.
וביום השני אנו כבר תוקעים בשופר, וישנן שלוש 
דרגות של סוגי שופר. המובחר הוא באיל, ובדיעבד 
כל השופרות כשרים. ושופר של בהמה טמאה ושל 

עבודה זרה פסול ואם תקע בו יצא לידי חובה אבל 
אין לברך עליו9. הרב קוק זצ"ל מסביר ששלוש 
המדרגות מבטאות את היחס לדרך ההתעוררות 
של הגאולה, שמקבצת את האובדים והנדחים 
להר הקודש בירושלים.10 יש שמתעוררים מצד 
הקדושה של השיבה לארץ הקודש למקום שבו 
עיני ה' אלוקיך בה מראשית שנה ועד אחרית 
שנה - זה השופר המעולה. ויש שהרצון שלהם 
שיהיה לאומה ישראלית מקום להקים את שלטונה 
בארצה בחיי חופש ודרור, כמו כל אומה בעולם; 
מתוך הרגשה לאומית טבעית - זה שופר כשר 
אבל בדיעבד. ויש שלא מתעוררים לא מהקדושה 
ולא מהרגש הטבעי הפשוט. אז באים אויבי ישראל 
לעורר אותנו לחזור לארצנו - שזה כבר שופר של 
חיה טמאה; שהגויים בהתנכלותם אלינו בפוגרומים 
ובשואה האיומה גורמים לנו לאסוף את חפצינו 
ולעלות לארץ. ועל זה אומר הרב: "למי שלא 
רוצה לשמוע כי אזניו נאטמו, הוא ישמע לקול 
השופר הטמא הפסול בעל כרחו ישמע". ועל 
זאת אנו מתפללים בכל יום "תקע בשופר הגדול 
לחרותנו" להקשיב להתעוררות של שיבת ציון, 
מצד הקדושה של חזון נביאי ישראל. ואז ה' יגער 
בשטן לחתום אותנו בדין לחיים טובים ולשלום, 
למי שבוחר בירושלים ולבניין בית המקדש, ותחל 

שנה וברכותיה.

 1.  בראשית פרק ב פסוק ז
 2.  שם משמואל ראש השנה תרפ"א

 3.  שמות רבה )וילנא( )פרשת יתרו( פרשה כז
 4.  שמות רבה )וילנא( )פרשת יתרו( פרשה כז
 5.  רמב"ם הלכות חובל ומזיק פרק ב הלכה יב

 6.  תלמוד בבלי מסכת ברכות דף מ עמוד א
 7.  אורות הקודש / חלק ג עמוד קלט  השם העצמי וההתחדשות - צו

 8.  זכריה פרק ג פסוק ב
9. שולחן ערוך אורח חיים הלכות ראש השנה סימן תקפו ומשנה 

 ברורה שם.
10. מאמרי הראיה ע' 286 'שופרות'

כיצד אפשר לצאת זכאי ביום הדין?
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מסופר על אברך שרצה לעזוב את הכולל. הוא היה גר בניו יורק ולכן 
פנה אל הרבי מליובאוויטש וסיפר לו שהוא רוצה לעזוב את הכולל 
כיוון שהוא לא מנצל את זמנו כראוי והוא יכול להיות הרבה יותר יעיל 
לעולם במקום אחר. הרבי שתק והקשיב ולבסוף אמר לו 'אני מסכים 
שאתה צריך לעזוב את הכולל אבל בקשה אחת לי אליך, תלמד בכל יום 
רק רבע שעה ולא יותר, אך ברבע שעה הזאת תצטרך ללמוד גם נגלה 
וגם חסידות.' האברך שמח על הברכה והעצה ויצא מהכולל. לאחר שבוע 
הוא ראה שהוא מתעכב יותר מידי עם הנגלה ואין לו זמן ללמוד חסידות 
אז הוא שאל את הרבי אם הוא יכול להוסיף זמן, הרבי אמר שהוא יכול 
אבל רק עוד רבע שעה... לבסוף כצפוי הוא חזר ללמוד בישיבה ונהיה 

מורה הוראה בישראל.

העצה הזו היא העצה של האדמו״ר מפיאסצנה שאומר כך "הבחור שגמר 
כבר ויצא מן הישיבה ואין זמניו ושעוריו נקצבים מן מנהל ומלמד הישיבה, 
יקצוב לו שעורים על כל היום, ולא הרבה יותר מדאי בפעם אחת, וכשעוברים 
עליו איזה ימים ומשלים את שעוריו מדי יום ביומו, יוסיף בהם מעט. למשל, 
כשקבל על עצמו ללמד בבוקר במשך שתי שעות דף גמרא רש״י עם תוספות, 
אחר איזה ימים יאמר לעצמו: הנה פרשה חומש ורש״י אוכל להוסיף לי 
באותן שתי השעות מבלי שאחסיר מן הגמרא ותוספות, אשנס את מתני 
ללמד יותר בחריצות בכח ברצון ובשכל ותשאר לי רבע שעה או יותר מעט 
על החמש-רש״י, וכן יוסיף בכל יום עד אשר מעט מעט יעמיס את כל היום 

בהרבה שעורים של תורה ועבודה." נכון, אתה מתרפה וחלש ולכן אני לא 
רוצה להעמיס עליך הכל בבת אחת. רק שעתיים ביום תלמד ואחר כך 
תנוח אבל בשעתיים האלו תלמד חזק ותלמד כמה נושאים וכך לאט לאט 
זה יגלוש לכל היום עד שתשוב להיות אדם חרוץ כדבעי. מובן שהעניין 
הוא גם לאדם עצל שלא מצליח לעבוד וכל היום יושב בבית. צריך לדחוף 
אותו לצאת מהבית רק שעתיים ביום ובשעתיים האלו הוא יצטרך גם 

לעבוד וגם לאכול גלידה ולהתפלל במניין.

כל זה מצטרף כמובן לעצות שלמדנו בשבועות הקודמים, שהאדמו״ר נתן 
לנו, העצה הראשונה לקחת אחריות ופיקוד על חיי, ואם צריך לפעמים 
גם להעניש את עצמי ולתת קנסות לעצמי. והעצה השניה שהיא ללמוד 
יותר בבקיאות ולאט לאט להוסיף את העיון. כלומר הלימוד של השעתיים 
ביום שלקחתי על עצמי יהיה לימוד של קצת עיון והרבה בקיאות ואני 
כמובן אהיה אחראי לוודא שזה קורה, ואם זה לא קרה היום אצטרך 
למעט בשינה או להשלים למחר, וכמו שמסיים כאן האדמו״ר, "עד אשר 
אם תאנס ביום אחד מלהשלים איזה דבר, מעצמך תצטער על זה ותרגיש 
בעצמך שפרצת בחומת היום הזה, ושיעור החומש או של חצי עמוד גמרא 

אשר חסרת ביום הזה צועק אליך למה זה זנחת ורמסת אותי."

שבת שלום ושנה טובה.
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חובת התלמידים  פרק ה  // הרב נסים ויטנברג

עצה אחרונה מעט בכמות ורב באיכות
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"אך השופר הוא הבל היוצא  מכוח התפילה, 
מפנימיות הלב בלי שמתלבש בחמש מוצאות 
)הפה(, וכלי השופר איננו מעצם הקול ואיננו 
מתאחד עם הבל הלב... כלי השופר הוא דבר נפרד 
מהאדם וחשוב הבל כאילו עומד בעצמו, ברוחניותו, 
בלתי מתלבש בגשמיות..", השופר והתקיעה בו, 
מביא  שפע מיוחד, השפעה רוחנית שלא מחובר 
אליה שום מציאות גשמית, בזה גדול כח השופר 
מן התפילה וגם מן הקורבנות שכל העשיה בהם 

היא גשמית, ולכן מעלת השופר גדולה מהם.

"והנה בראש השנה, הדרישה היא שתתגלה מלכות 
שמים בעולם, כי זה היום תחילת מעשיך זיכרון 
ליום ראשון, וכמו שכוונת הבריאה של העולמות 
הייתה שיתגלה כבוד ה', כן נדרש שבכל ראש השנה 
תתגלה מלכות ה' בעולם", אומר השם משמואל, 
וזה תוכן כל תפילתנו ביום הזה, 'ובכן תן פחדך', 
'מלוך על כל העולם כולו בכבודך', 'וידע כל פעול 
כי אתה פעלתו', והשפעת התגלות מלכות שמים 
היא עניין רוחני בלי לבוש גשמי כלל. הדיבור 
של התפילה אף שהוא יוצא מפנימיות הלב, 
הסברנו שהוא מתלבש במוצאות הפה שהם דבר 
גשמי, כך שאי אפשר על ידי התפילה להמשיך 

מלמעלה דבר רוחני שלא מתלבש בלבוש גשמי, 
"לכן מתבקשת לענין זה מצות תקיעת השופר 
שהיא נחשבת רוחנית..." שאינה מתלבשת בחמש 
מוצאות הפה שהם גשמים ובכוח השופר אם-כן 
להוריד שפע רוחני טהור שאינו לבוש במלבושים 

גשמיים.
ממילא מובן הריטב"א שהזכרנו, שתמליכוני 
עליכם הוא באמצעות השופר, כי הדיבור של 
מלכויות בתפילה אינו מספיק להמשיך השפעת 
התגלות מלכות שמים במילואה, ועיקר ההמשכה, 
כלומר ההמלכה, הוא בשופר. שנה טובה כתיבה 

וחתימה טובה..

אחדות
יש פתגם מהקדמונים: 'אלקים בגימטריא 
הטבע'. פירוש הדבר: אלוקים מתגלה בטבע, 
הבורא מתגלה בנבראים. המובן הוא שריבונו של 

עולם אינו מתחיל מהטבע, חס ושלום, 
מלך  אשר  עולם  "אדון  הוא  הרי 
בטרם כל יציר נברא"; "אתה הוא 
עד שלא נברא העולם"1. מלעילא 
ולעילא, "משמיה מרומא עילאה 

בית שכינתיה"2, - נמשך "ושכנתי 
בתוכם"3, שכינה למטה. אנחנו יודעים 

ומכירים שאותו ריבונו של עולם, אותו "ד' 
אלקים בשמים ממעל ועל הארץ מתחת אין עוד 
מלבדו"4, שהוא מעל העולם, יש לו מגע איתנו 
על ידי הצמצום בעולם, "וירד ד' על הר סיני"5, 
והוא ניגש אלינו. זו השראת השכינה, מתן תורה, 
תורה מן השמים היורדת אלינו. זה הדבר היסודי. 
באמת אותו ריבונו של עולם המצטמצם והיורד, 
הוא הוא ריבונו של עולם העילאי העליוני; יש 

הצטמצמות והתגלות; הוא הנעלם הלא מתגלה, 
והוא הוא המתגלה, - הכל עניין אחד. "ד' אחד 
ושמו אחד"6, אחדות אלוקית אמיתית שלמה 
במובן היותר גדול וכללי. ומכאן ההמשך 
אל "ואתה מחיה את כולם"7, באופן 
כללי. זהו עניין יסודי וחיוני מאוד, 
השייך להתגלות הבורא בנבראים. 

האחדות האלוקית האחת כוללת 
את כל המדרגות. יש לדעת שהכל 
מופיע בהדרגה: הנבואה במדרגות, 
השראת השכינה במדרגות, בריאת העולם 
במדרגות, וכל זה שייך לאחד הכללי. האחד 
המוחלט, הוא הוא השייך ומקיף את כל המדרגות, 
ריבוי הגוונים, הגילויים, הניואנסים והסגנונות 
ביחס להתגלות בנבראים. יש את הכלל ויש את 
המתפרט, וההתפרטות היא התפרטות של הכלל.

כשאנו אומרים את המילה טבע, הכוונה 
להתגלות הבורא בנבראים, לאלקות המתגלה. 

יש ביטוי מפורסם: סוד הצמצום. מה פירושו? 
– "וירד ד'". שם שמים בהצטמצמות, בירידה, 
בהופעה בצמצום במסגרות. הטבע הוא יצירה 
אלוקית, התגלות אלקות לפי הסדר של מסַדר 
את הכוכבים במסילותיהם, ומסדר שמים וארץ 
וכל הבריאה כולה במסילותיהם ובסדריהם, 
מתוך האחדות הכללית. יש עולמות עליונים 
ויש עולמות תחתונים הנמשכים משמיה מרומא 
עילאה. שם שמים, שם אלוקים עמו אנחנו נפגשים 
בטבע, הוא מצב של הופעה אלוקית במציאות 
שלנו. השמים שמים לד' והארץ נתן לבני אדם"9.8

1.  קריאת שמע קטנה, תפילת שחרית.
2.  תרגום יונתן על ישעיהו ו’ ג’.

3.  שמות כ"ה ח’.
4.  דברים ד’ ל"ט.
5.  שמות י"ט כ’.
6.  זכריה י"ד ט’.
7.  נחמיה ט’ ו’.

8.  תהילים קט"ו ט"ז.
9.  ע"פ שיחות הרצ"י אורות התחיה פרק כ"ח עמ’ 39-42.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה
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בראשית השבוע האחרון של שנת התשפ"ג, התקיים ויכוח תיאולוגי-פוליטי 
בין ראש הממשלה בנימין נתניהו לבין חה"כ ממפלגת 'יהדות התורה' הרב 
ישראל אייכלר. הנושא שעמד על הפרק: אישור הטיסות לאומן שבאוקראינה, 
מוכת המלחמה, לראש השנה. נתניהו הזהיר את הנוסעים: "אזרחים ישראלים 
שנוסעים לאוקראינה צריכים לשאת באחריות אישית לנסיעתם בעת הזו". 
והוסיף הערה תיאולוגית: "הקב"ה לא תמיד הגן עלינו, גם לא על אדמת 
אירופה ועל אדמת אוקראינה". את דבריו חתם בטיעון ריאלי: "יש להבין, 
במדינת ישראל כשנופלים טילים אזרחים נכנסים למקלטים ויש הגנות – שם 

אין מקלטים ואין הגנות".
ח"כ הרב ישראל אייכלר, זעם על דברי ראש הממשלה וכינה אותם דברי 
"בורות", ואף הוסיף דברים חריפים ביותר במיטב המסורת החרדית האנטי-

ציונית: "זה יותר ממאה שנה שאלוקי ישראל מציל את ארץ ישראל מיד אלילי 
הכוח, התרבות הרעה והתבוללות המשטר החילוני. הציונים והפרטיזנים לא 
מנעו שואה באירופה. הגרמנים נבלמו בדרך לכיבוש ארץ-ישראל בניסי ניסים 

ולא בגלל הציונים. 
דברי שני הצדדים ב"וויכוח" חידדו עבורי באחת את הרקע לוויכוחים רבים 
אחרים בין המכנים עצמם 'חילוניים' לאלה המכונים 'דתיים' או 'חרדים'. את 
הדברים הפעם אבקש לראות דרך דמות מיוחדת במינה –המהווה מעין גשר 
"על גבול שני עולמות", שבכ"ט באלול, ערב ראש השנה, חל יום אזכרתה ה-81. 

עולם ללא א-לוהים
הדמות אליה התכוונתי היא זו של ר' הלל צייטלין הי"ד. ר' הלל נולד בסיון 
תרל"א )1871( ומת מות קדושים בערב ראש השנה תש"ג )1942(. הוא גדל 
במשפחה חב"דית ונודע כעילוי בעיירת הולדתו קורמה. הוא כתב אלפי 
מאמרים וחיבורים בנושאי יהדות והזמן והיה מהדמויות הבולטות בוורשה 
היהודית. בעשור האחרון לחייו קרא כנביא ומוכיח בשער ללא הרף להתעלות 
רוחנית כתנאי לגאולה וניסה לייסד חבורות של יחידים אשר יעסקו בקירוב 

הגאולה מבחינה רוחנית ומעשית. 
חודשים ספורים לפני השואה חזה כי יהדות פולין תיכחד. שנותיו האחרונות 
עברו עליו בגטו ורשה ובערב ראש השנה תש"ג הובל לאומשלגפלץ כשהוא 
עטוף בטלית וספר הזוהר בידו. מותו עורר רושם רב והיה אבידה קשה לעולם 

היהודי. 
הכותרת בראש דברינו, שהיא כשם אחד מספריו של ר' הלל, מתמצתת את 
הכיסופים בהם חי את חייו בעולם הזה: לראות את העולם הזה דרך עיני 
העולם העליון. וכך תיאר במאמרו "בחביון הנשמה" את מראהו המבעית של 
העולם הזה ללא הארת העולם העליון, ללא אלוהים: "עולם בלא אלוהים הרי 
הוא רק – מפלצת. בכל רגע ורגע – אורות גוועים; כוכבים נופלים; כוחות ענק 
אובדים לריק; חמס שוד וטרף; יונים בפרסות העיט... מלחמת הכל כנגד הכל; 
החזקים מכרסמים ומגרמים את החלשים, וגם הם – החזקים – עדי אובד..." 
)מתוך 'איש משורש נביא', הרב  עוז בלומן, עמ' 191(. דבריו הופנו באופן מיוחד 
כלפי האידיאולוגיות החילוניות הגדולות שניסרו בחלל העולם בראשית המאה 

ה-20, בהן ראה גלגול מודרני של עבודות האלילים הקדומות. 

דרך ההסתכלות היהודית
"דרך ההסתכלות היהודית", לדבריו היא כאמור, ראיית העולם הנגלה דרך 
פריזמת העולם הנסתר, דרך עיני הרז האציליות: "בלא כל אותה הסודיות, 
שהיא אמיתת האמת של כל המציאות, הלא כל העולם כולו אינו אלא בית 
מטבח אחד גדול ]...[ עולם בלי כל סודיות, הרי זה הוא העולם, שצדקו מאוד 

כל גדולי האנושיות בבזותם אותו..."
מובן אפוא מדוע זיהה כבר בראשית הדרך את הרצח הכרוך באותן אידיאולוגיות 
גדולות שחרתו על דגלן ערכים הומניים עליונים כביכול, וזאת, משום שנקודת 
המבט שלהן, מלכתחילה, היתה חסרה את אותה נקודת מבט עדינה, נסתרת 

ונאצלת, על העולם הזה. 
אך נקודת המבט הזאת, "על גבול שני עולמות", לא נותרה מרחפת בחזיונות 
מיסטיים בלבד. עשרים שנה מאוחר יותר, היא זו שהובילה את צייטלין גם 
להכרעות מעשיות אליהן לא חדל לקרוא ולעורר את אחיו. בשנת תרצ"ז 

)1937( הוא פנה אל ראשי "אגודת ישראל" במכתב פומבי ומפציר בהם לקבל 
את "תוכנית החלוקה" שהוצעה על ידי ממשלת בריטניה, וכך נימק את דבריו: 
"לכשנסתכל בעין פקוחה  לכל מה שמתרחש בישראל בארבעים-חמישים 
השנים האחרונות, נראה עין בעין כי יד ההשגחה העליונה נוהגת בנו לאט לאט 
אבל בפסיעות בטוחות לאותו האור הגדול, שלו התנבאו כל נביאינו, קדושינו, 

מקובלינו וחסידינו..." )מתוך 'איש משורש נביא', עמ' 264(.

האם סיימנו את שליחותנו?
כשנתיים לאחר מכן, בשנת תרצ"ט )1939(, פרסם בקובץ "על פרשת דרכים", 
את מאמרו "האם סיימנו את שליחותנו?" בדבריו הוא מתאר את סיפור יונה 
הנביא, המנסה להתחמק משליחותו הנבואית ללא הצלחה. כך רואה צייטלין 
את העם היהודי ואת הסיבה הפנימית אשר בגללה קם עליו הרייך השלישי "עם 
'תורת הגזע' שלו וכל מעשי 'המן בן המדתא'. את מאמרו חתם בתיאור היד 
החזקה והחימה השפוכה המתוארת בדברי יחזקאל הנביא, בה ימלוך ה' על 
ישראל: "אבל הנביא לא מדבר רק על שפיכת חמה, אלא גם על 'יד חזקה' – זו 
שמנהיגה את העם היהודי, בין אם ירצה בכך ובין אם לאו, למלכות א-לוהים, 

לאור העתיד הגדול" )'איש משורש נביא', עמ' 265(.  
נדמה לי ששתי נקודות המבט בהן פתחנו; זו של ראש הממשלה וזו של ח"כ 
אייכלר, חסרות שתיהן את העמידה הצייטלינית הזאת, 'על גבול שני עולמות'; 
הן זו שאיננה רואה ב"חוסר ההשגחה" כביכול, סוג אחר של השגחה, הסתר 
פנים אלוהי מכוון, בעל מטרה ותכלית; והן זו שאיננה רואה עין בעין, כיצד 
היד החזקה האלוקית היא "זו שמנהיגה את העם היהודי, בין אם ירצה בכך 
ובין אם לאו, למלכות אלוהים, לאור העתיד הגדול", דרך כל שליחיו הנאמנים 

והמסורים לאורך הדורות.  

בשביל הנשמה
 הרב ליאור לביא ר"מ במכון מאיר

על הוויכוח הפוליטי-תיאולוגי של ראש הממשלה נתניהו 
עם חה"כ אייכלר, דרך עיניו של איש החזון שחי על גבול 

שני עולמות, 81 שנים להירצחו על קידוש השם. 

על גבול שני עולמות

לקראת הימים הנוראים וכהמשך לגיוס הקודם, 
ממשיכים לסייע ליתומות ולאלמנה של אהובנו 
היקר הרב יאסו ז"ל ובכך נכנס לימים הקדושים 

הבאים עלינו לטובה עם זכויות גדולות.

לפני כשלושה חודשים הסתלק מאיתנו בפתע 
והותיר  פתאומי  לב  אירוע  עקב  יאסו  הרב 

אלמנה ו-3 יתומות. 

יעקב  בן  גדולים הצליח הרב מנחם  במאמצים 
למצוא דירה בלוד, בקרבת הסבא והסבתא של 

הבנות הקטנות.

סוכם עם המוכר להמתין לנו עד לאחר החגים 
בכדי שנוכל לגייס את הסכום המיועד, אם נגיע 
את  נקל   ,₪600,000 עוד  לגייס  ונצליח  ליעד, 
במעט  ונסייע  המשפחה  מעל  הכלכלי  העול 

לחיים בכבוד.

בע"ה ובעזרכם נצליח להשיג קורת גג לאלמנה 
הכוח  בכל  נתאמץ  הבה  היתומות!  ושלשת 
זו! והקב"ה ישלם שכרכם הטוב  לקיים מצווה 

בקבלת תפילותיכם ברצון.

 - היה'  צדיק  'איש  עמותת  בשיתוף  הקמפיין 
בשיתוף  שליט"א,  אידליס  חיים  הרב  בראשות 
חנה הנקין  הרבנית  בראשות  נשמת  מדרשת 
ובברכת הרב דב ביגון שליט"א - ראש מוסדות 

מכון מאיר, רבני המכון, תלמידיו ובוגריו.

בקשתי לכל מי שרק יכול, לתרום למשפחה, 
לחזק אותה, כל מי שתורם למטרה קדושה זו, 

יבורך מן השמיים, תהיו ברוכים,
דב ביגון הכהן

הצטרף לקמפיין

טלפונית - עידו

ישירות
בדף
האתר
←
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ההכנות לחתונה לאחר קבלת 
ההחלטה להינשא

והנישואין, הנם שני שלבים בחיבור  החתונה 
ואיחוד בני הזוג למקוריותם האחדותית, הנשמתית. 
ההחלטה להינשא, שמביעה את האמון המוחלט 
ביחד הזוגי, היא עיקר ותחילת הבנייה הזוגית, 

באופן מעשי.
חלומותיהם,  את  הטווים  הצעירים  הזוג  בני 
סופרים את הימים עד למועד החתונה. הם מצפים 
בהתרגשות גדולה ובכיליון עיניים ומרגישים 

שבחתונה - הם מגיעים לפסגת חלומותיהם.
אלא שההתארגנות המעשית לחתונה, עלולה 
להוריד אותם מהגובה הזה, אל תוך מציאות שלא 
ציפו לה. זו מציאות נורמטיבית שכדאי להכיר, כמו: 
 באופן טבעי, כשבני הזוג עסוקים בארגון הטכני 
של החתונה, הם עלולים לשכוח את החיבור 

הרוחני- ערכי ביניהם. 
 ההורים מתווכחים, כיצד תיראה החתונה ומה 

יהיה גובה ויכולת העזרה הכספית. 
 לעיתים בעל המאה הוא בעל הדעה ונוצרת 
שליטה של ההורים על בני הזוג שלא על פי רצונם.

 מכיוון שבני הזוג צעירים, ישנם הורים שמביעים 
בפני הזוג דעה כנגד ההורים של הצד השני. כל 
אחד מבני הזוג, רוצה לשמור על כבוד הוריו, כך 
שעלולה להיווצר מחלוקת בין בני הזוג שלא 

בטובתם.
 ישנם מקרים שאחד מבני הזוג, מצדד לגמרי 
בהורי בן הזוג האחר וההורים מרגישים שאיבדו 
את הילד שלהם שכ"כ חיכו לשמוח בשמחתו. עתה 
הם מרגישים לא רצויים ויש ביניהם מתח שלילי.
 ייתכן שהם יהיו עסוקים בהגנה על הוריהם, 

שהרי כל אחד קרוב בסגנון חייו להוריו, כך שגם 
הם עלולים להיכנס למריבות. אני ממליצה לבני 
הזוג להתנתק לגמרי ממה שקורה בין ההורים 
משני הצדדים ולא להתערב, כדי לא להרוס לעצמם 

את הקשר המרגש והשמח. 
 ייתכן שהקונפליקטים בין ההורים, יעיבו על 

שמחתם. 
 הם עלולים בטעות לחשוב שכל הטוב שהיה 
קודם, היה אשליה ועתה המציאות טופחת על 
פניהם. התוצאות הבלתי נמנעות הן:  אכזבה, 
חששות, חוסר אמון ביכולתם להבחין מהו טוב 

באמת. 
מה ניתן לעשות, כדי לחיות את התקופה הזאת 

באופן מיטבי:
 בני הזוג יתאמו מפגש שבועי, לפחות אחד שבו 
הם לא יתעסקו בהכנות הטכניות, אלא רק בעצמם, 
כמו לפני תחילת ארגון החתונה. כך הם יזכו להיות 
מחוברים לעצמם וההכנות לחתונה, יתבצעו בקרבה 

נפשית ושמחה, מתוך אהבתם. 
 בני הזוג, חייבים להיות מחוץ לכל מה שקורה 
בין ההורים. אם יש צורך, אפשר לבקש מאישיות 
רבנית מוערכת, או אישיות משפחתית שקרובה 

אליהם שיעזרו להורים להסתדר ביניהם. 
 חשוב במצב כזה שישתפו זא"ז ברגשותיהם, 
מבלי לחוות דעה כזו או אחרת על ההורים, כדי 

לא לגרום לפגיעה בבן/בת הזוג עקב ביקורת.
 אם בכל זאת, בני הזוג צריכים להעביר מסרים 
מההורים, כל אחד  יהיה ה"שגריר" שידבר עם 
הוריו. כי הבן או הבת מכירים את שפת  ההורים, 

באופן שהמסר יתקבל באופן נכון. 
הם   כדאי לדעת שבשלב ההכנות לחתונה, 
מתחילים את חיי המעשה האמיתיים שיש בהם 
ניגודים, קונפליקטים, מתח, חששות ממאבקים, כמו 
גם מנעד רגשות חיוביים. כמו התרגשות, מתח חיובי, 
געגועים לקרבה פיזית, ציפייה לרגע השיא בחופה, 

לשמחה ולריקודים וכו'. 
 חשוב להיות מודעים לרגישות הכלה, עקב 
ההכנות המעשיות. ייתכן שרגשות יתבטאו בעוצמה 
שאינה פרופורציונאלית. הידיעה תאפשר הכלת 
הרגשות שתגרום לרגיעה כל שהיא. ייתכן שגם 
החתן לחוץ. מכיוון שכך, הם עלולים להיפגע ולפגוע. 

לכן, כדאי להניח בשלב זה לנושאים רגשיים.
 המתחים המלווים את ההכנות לחתונה יישכחו 
ולכן, לא לתת להם מקום מרכזי. מה שיישאר 
בזיכרון, זאת החוויה הזוגית המרגשת והשמחה, 

בהכנות ובחתונה עצמה. 
בני זוג שמודעים שהקשיים הללו נורמטיביים, 
יבררו ביחד מה ניתן לעשות כדי לצלוח את 
התקופה הזאת, עם כל האתגרים. במקום לבזבז 
את כוחותיהם על העבר - שיתקדמו לעבר העתיד.
חשוב לזכור שהקב"ה, השותף, הוא מזמן להם 
את ההתמודדויות, כדי לגדול מהן. כשתהיה לבני 
הזוג, תחושה שה' נמצא איתם וביניהם, כל מציאות 
חייהם, תהיה בחוויה שהזוגיות שלהם, היא ברצון 
ה' ומתוך תחושת ביטחון כזאת, יתפללו שבורא 

עולם בקניין, ישלם זה הבניין. 

לתגובות ולשאלות וכן להצעת נושאים המעניינים אתכם - 
esteravr@gmail.com

טובים השניים
אסתר אברהמי 

יועצת אישית זוגית ומדריכת כלות

חינוך עד הלב
אורית דהן* ויתור וגבולות - המשך

"כאן הורונו חז"ל נועם דרך החינוך, כי לא במהלומות 
יחונך האדם כי אם בדרכי נועם, והיראה האמיתית 
היא יראת הרוממות הבאה מצירוף האהבה הנאמנה. 
ועד הזמנים האחרונים לא ירדו חכמי הפדגוגיא לזה, 
והיה דרך חינוכם רק מקל חובלים, עד הימים האלו 
שהנסיונות הרבים הוכיחום להשכיל את אשר הורו 

לנו חז"ל ברוח קדשם" )עין אי"ה, ברכות פרק א, אות א(

שאלת החינוך מעסיקה אותנו לכל אורך הדורות. 
היא מונחת על סדר יומנו ותמיד תעמוד במרכז.  
הרב קוק מנחה אותנו לתפוס את דרך הנועם ולא 
מקל חובלים. לאורך שנות הגלות תפסה את הבמה 
תנועת המוסר. אופי החינוך היה מקל חובלים. 
וכנראה שבגלות, כאשר הכוחות מדולדלים זו 
הדרך לשמר את קיומו של העם. ובדורנו, דור של 
גאולה, הכלים עליהם גדלנו אנו ההורים לא בהכרח 
מותאמים לדור הגדל לעיננו. לרוב אנו מדברים 
על נהנתנות, מסכים וכדומה. דווקא מתוך הידיעה 
ש"זה כנגד זה עשה האלוקים" הרי שהדור מלא 
בכוחות רוחניים לכל הפחות באותה עוצמה כמו 

הכוחות הגשמיים.
איך נאפשר לילד לגלות את כוחותיו? מה משמעות 

חינוך בנועם?
 יש מי שיראה בכך הדרכה לוותר לילד, לעגל 
פינות, להקל עליו, לזרום עם רצונותיו....האומנם?!
עסקנו בשאלת הוויתור לילדים. העמדנו את 

הקצוות. אך האם יש מתכון מנצח שינחה אותנו 
כיצד לפעול? מהו המתכון המבטא חינוך בנועם?

שלושה פרמטרים מרכזיים מהווים מדד לפיו עלינו 
להחליט שכאן מקומנו לשים גבולות ואף לעמוד 
עליהם ולא לוותר, גם במחיר של התנגדות מצד 

הילד וויכוח מולו: 
1. בריאותו הפיזית של הילד. 2. בטיחות. 3. עולם 

הערכים שלנו. 
כדי לדעת האם עלינו להתעקש או לוותר, עלינו 
לשאול את עצמנו מדוע אנחנו בוויכוח הזה בכלל? 
אם התשובה קשורה באחד משלושת הפרמטרים 
המרכזיים, הרי שחשוב שנמשיך להיות מעורבים 
בעימות שנוצר עם הילד, והגבולות הברורים 
מייצרים סדר בעולמו הפנימי של הילד. לדוגמה, 
הילד שלנו רוצה לרכב על אופניים ומתפתח ביננו 
עימות בנוגע לחבישת קסדה. ברור שמדובר פה 
בבטיחות הילד ובבריאותו ולכן חשוב שנשהה 
בעימות הזה על הגבולות מבלי לוותר. אין עניין 

בעימות כשלעצמו יש עניין בגבול הברור.
אם כל העניין הוא רצוננו שהילד יהיה ממושמע או 
להראות שאנו הצודקים ובעלי המילה האחרונה,  
הרי שעמדה פנימית זו אינה מגדלת את הילד 

אלא להיפך.
בירור העמדה הפנימית ממנה אנו פועלים מקרין 

על חינוך הילדים.
התייעצה איתי אמא שבנה בן השבע מרבה לבכות 

ואומר שקשה לו במגוון רחב של תחומים. האם 
ידעה לזהות שהיא לרוב נוטה לוותר לו ולהוריד 

ממנו משימות ואף לומר לאחים לוותר.
שאלתה היתה האם היא פועלת נכון?

גם כאן, הבירור הוא מאיזו עמדה פנימית אנו 
פועלים. אם זו שמה לב שהמשפט שעלה לה 
בתשובה היה – "קשה לו. אני מרחמת עליו". מה 
משמעות משפט זה? כאשר העמדה הפנימית 
שלנו כהורים היא רחמנות, האם זה משרת את 

טובתו הגבוהה?
יתכן שבפעולה החיצונית שתי אימהות יפעלו אותו 
דבר, אולם העמדה הפנימית תהיה שונה וממילא 

השפעת הפעולה תהיה שונה.
בירור חשוב זה ביננו לבין עצמנו יאפשר לנו לפעול 

מתוך שיקול דעת ובחירה ולא מתוך אוטומט.
האוטומט הרגשי יונק פעמים רבות מהישרדות 
וממילא אין בו בחירה ובודאי שלא שיקול דעת.

העצירה והבירור מאיזו עמדה פנימית הייתי רוצה 
לפעול והבחירה מחדש מי אני רוצה להיות כאמא 
במצב הנתון, מאפשרת לי לתת מקום לרגש העולה 
בי ולקחת אחריות על תגובותי ועל פעולותי ויותר 
מכך, החוויה שהילד מקבל כאשר אני פועלת 
מתוך אמון בו ובכוחותיו מאפשרת לילד לקבל 

את הגבולות ואף לצמוח מהם.

*אורית דהן, מנהלת נועם בנים ומנחת קורסים לאימון רגשי 
orittguvot@gmail.com :בשיטת התדר. לתגובות
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שאלות לראש השנהשאלות לראש השנה
1. איזה אירוע מספר בראשית, אנחנו מזכירים בקשר 

לתקיעת השופר, ומדוע?
2. מדוע נהוג לאכול 'סימנים' בליל ראש השנה?

3. איזו פרשייה נקראת בתורה ביום הראשון של ראש 
השנה?

4. האם עיקר מצוות תקיעת השופר היא מן התורה, או רק 
מדברי חכמים?

5. איזה מנהג מתקיים בראש השנה על יד מקום של מים?
6. מדוע המילים 'בכסה ליום חגנו' רומזות לראש השנה?

פּוֹתְחִים שָׁנָה

נַת  יְלָדִים. אֲנַחְנוּ מַתְחִילִים אֶת שְׁ נָה טובָֹה,  שָׁ
תשפ"ד!

נָה הִיא הַ'תשפ"ד,  ָ נַת תשפ"ד: הַשּׁ ה עֻבְדּותֹ עַל שְׁ מָּ כַּ

נִים לִבְרִיאַת  אֲנַחְנוּ סופְֹרִים 5784 שָׁ ה אומֵֹר שֶׁ זֶּ שֶׁ

נֵי  הְיוּ לָנוּ שְׁ יִּ ךְ שֶׁ רֶת כָּ נָה מְעֻבֶּ נָה הִיא שָׁ ָ הָעולָֹם. הַשּׁ

אומֵֹר  ת, מָה שֶׁ בָּ שַׁ נָה חָל בְּ ָ י אֲדָר. ראֹשׁ הַשּׁ חֳדְשֵׁ

מְחַת תּורָֹה  ים סֻכּותֹ )הַיּוםֹ הָרִאשׁוןֹ( וְשִׂ ם הַחַגִּ גַּ שֶׁ

שׁופָֹר  נָה בְּ ָ גְלַל זֶה, לאֹ נִתְקַע הַשּׁ ת. בִּ בָּ שַׁ יָחוּלוּ בְּ

נָה, וְכֵן לאֹ נִטּלֹ לוּלָב  ָ ל ראֹשׁ הַשּׁ יּוםֹ הָרִאשׁוןֹ שֶׁ בַּ

ל סֻכּותֹ. יּוםֹ הָרִאשׁוןֹ שֶׁ בַּ

נוּ, לְהַתְחִיל  ירָה לְכֻלָּ נוּת אַדִּ מְּ ה זוֹ הִזְדַּ נָה חֲדָשָׁ שָׁ

תִקּוּן  שׁוּבָה עוסְֹקִים בְּ רֶת יְמֵי תְּ מֵחָדָשׁ. אָמְנָם עֲשֶׂ

ם אֶת  ם גַּ וּבִתְשׁוּבָה עַל הֶעָבָר, אַךְ הֵם מְבִיאִים עִמָּ

יו  הָיָה הָיָה, מֵעַכְשָׁ ה. מָה שֶׁ נָה הַחֲדָשָׁ ָ ל הַשּׁ הַחִדּוּשׁ שֶׁ

חַס  יַּ מּוּדִים, בַּ לִּ בָר: בַּ כָל דָּ ף חָדָשׁ בְּ ר לִפְתּחַֹ דַּ אֶפְשָׁ

אָר הַסּובְֹבִים אותָֹנוּ, וּבְעֶצֶם  לּנוּ לַחֲבֵרִים וְלִשְׁ שֶׁ

נָה  הְיֶה לָנוּ שָׁ תִּ ה שֶׁ ל זאֹת וּנְקַוֶּ בָר. בּאֹוּ נְנַצֵּ כָל דָּ בְּ

טובָֹה וּמְתוּקָה!

ישי, ערוץ הילדים

אנחנו נכנסים לתקופת החגים של השנה החדשה! 

צפו בפרקי התוכנית "שמשון חוגג חגים" ותיהנו 

מפרקים מצחיקים, משעשעים ומחכימים!

המלצת השבוע
המלצת השבוע

- מה קורה לאסטרונאוט כשקשה לו לנשום 
בחלל? תשובה: הוא מאדים...

- למה יש למשפחה גדולה שני מקררים? כי אין 
מקום למגנטים...

- בדיחה נכנסת למספרה ושואלת: אתם 
מספרים בדיחות?...

ראש השנה
שִלחו אלינו תשובות 

באתר ערוץ מאיר לילדים, 
meirkids.co.il !ואולי תזכו בפרס

הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! 
באתר meirkids.co.il בטלפון 0732379860
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הסבירו - כשהראשון בשביעי, בשביעי, 
קולו לא נשמע!

חידהחידה
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על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

בייחוד בימי התשובה הננו שמים אל לבנו, כי עת לעשות לד' וכבר הגיע הזמן לשוב בתשובה, 
כלומר, לקשר את הענפים של החיים ... אל מקור שורשם, אל טהרתה של הנשמה, אל אצילות 

כבודה ומקור חייה. שובה ישראל עד ד' אלוקיך. )מאמרי הראיה 145(

הערכה עצמית וגאווה
ש: איך אפשר להיות מצד אחד בעל הערכה 
עצמית גבוהה, ומצד שני לא לחטוא בגאווה 

ויהירות?

ת: מהי הערכה עצמית? למצוא את הנקודות 
הטובות שבנו. להיות שמחים במי שאנחנו ולא 
להתבייש בעצמנו. אין צורך להיות עשיר, או חכם 
גדול, או בעל כישרון מיוחד, כדי להקנות לעצמנו 
הערכה עצמית. זאת בניגוד למה שמכתיבה לנו 
התרבות המודרנית, שכדי להיות שווה משהו, 
יש להיות יוצא דופן. על האדם, פשוט להעריך 
את עצמו, כפי שהוא, עם כישרונותיו ויכולותיו 
שלו. הגאווה היא ההפך מכך, גאוותן הוא אדם 
המתפאר בדבר שאין לו; לדוגמא הוא סובר 
שהוא הכי חשוב, הכי יפה, הכי חכם, בעל 
כישרונות אדירים, הוא בטוח שכל מחשבותיו 
הן אמת, שהוא עצמו פלא עצום, וכדור הארץ 
סובב סביבו. כמובן כל הדמיונות האלה אינם 
אמת, והחושב אותן הוא הגאוותן האמיתי. לכן, 
כמובן שעל האדם להיות בעל הערכה עצמית, 
ולא לומר לעצמו שאינו שווה, שאינו מצליח 
בכלום. יש לו להתבונן במה שיש לו, בהצלחותיו, 
ומתוך כך להיות שמח וחזק, להמשיך לעבוד 
ולהתפתח. אין בין הערכה וחיזוק עצמי לגאווה 
שום קשר, שהרי כאמור, הגאוותן משייך לעצמו 
תכונות שאינן שלו. "אל יתהלל חכם בחכמתו 
ואל יתהלל הגבור בגבורתו ואל יתהלל עשיר 

בעשרו )ירמיהו ט כב(". גאווה היא גם להתגאות 
ולהתלהב בכישרונות שלו בצורה מופרזת, גם זה 
דבר רע. הערכה עצמית היא חסד ומשפט וצדקה, 
לקחת את הדברים הטובים שבנו כדי להתחזק 
ולהמשיך בעשיית טוב, ולא להתרברב לחינם. 
אדם שעושה חסד בשביל האחר, או בשביל 
לעשות מצוות, אין זו גאווה. אך אדם עשיר שנותן 
הרבה כסף בשביל האגו שלו, כדי שיהללו אותו 
ויתפעלו ממנו, זוהי הגאווה. בהקבלה לרעיון זה, 

נמצא גם רעיון היופי האמיתי. שקר החן והבל 
היופי, אישה יראת ד' היא תתהלל. היופי הנשי 
המופרז, גם הוא אינו שייך ליופי הנכון. מהי אישה 
יפה? אישה יפה בפנימיותה, עם מידות טובות, 
שמתוכה מקרינה מידותיה הטובות. כך גם כאן, 
מה הוא המעשה הטוב שאינו נחשב לגאווה? 
מעשה שמגיע ממקום טוב ופנימי, לעשיית חסד 
וצדקה; אך מעשה טוב שנועד אך ורק לראווה 

חיצונית, הוא מעשה נגוע בגאווה.
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 איתנו אתם יכולים!

לפרטים:
052-8908518 יוסי

   b0528908518@gmail.com

 הפקות מיוחדות:
 עיצוב, קדם דפוס ודפוס

 איסוף ועיטוף מוצרים בניילון
 לפי הזמנה, הידוק בסיכות
הכנסת אינסרטים לעלונים

 לרשותנו מאגר ממוחשב

 של כל בתי הכנסת כולל

 רשימת גבאים להפצה

ממוקדת לפי קהל היעד

אורות
לבני הנעורים

סֵפֶר 'אוֹרוֹת' לְמָרָן הָרַב 
קוּק הוּא עָמקֹ שֶׁבָּעֲמֻקִּים. 
וְיַחַד עִם זֶה, יֵשׁ בּוֹ גַּם צַד 

פָּשׁוּט שֶׁבַּפְּשׁוּטִים. לָכֵן, 
אֶפְשָׁר לְעוֹרְכוֹ גַּם לִבְנֵי 

הַנְּעוּרִים.
סֵפֶר זֶה בָּנוּי עַל שְׁאֵלוֹת 

לִבְנֵי הַנְּעוּרִים, כְּדֵי לְהוֹצִיא 
מֵהֶם תְּשׁוּבוֹת.
כ. קשה, 114 עמ'

www.ChavaBooks.co.il :או באתר החדש
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בס"ד

הכנס ה-24 התשפ"ד

להרשמה לכנס כנסו לאתר מכון מאיר או סרקו :
meirtv.co.il מכון מאיר טל: 02-6511906 כתובתנו באינטרנט
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פתיחת דלתות9:30

הרבנית גאולה ניסיםהרב מאיר טויבר10:00

הרב אייל ורדהרב ערן טמיר10:50

הרבנית רחל בזקהרב ראובן פיירמן11:40

הרבנית נעמי שפיראהרב יהושע שפירא12:30

תפילת מנחה 

'קראתי בכל לב' מעמד סליחות מרכזי 
בהובלת החזן והפייטן יאיר כהן

פתיחת דלתות עצרת מרכזית15:30

הרב דב ביגון שליט"א ראש מכון מאיר16:00

הרב שמואל אליהו שליט"א רבה של צפת17:00

הרב שלמה אבינר שליט"א18:00

הראשל"צ הרב שלמה משה עמאר שליט"א רבה של ירושלים19:00

הרקדה להקת מזמור שיר

בלב עשרת ימי תשובה נתכנס יחד לכינוס 

תורה תפילה אמונה ותשובה מאהבה מבית מכון מאיר  

ביום רביעי, ה' תשרי )20/09( בבנייני האומה בירושלים
יחד, בתשובה מאהבה

14:00
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